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INAUGURACIO DE LA SEU DEL C.D.S. 

ALGO ES ALGO. A MENA DE CRONICA 

Aquest reporter va arribar a la 
- Plaqa de la Constitució ja tard. 

M'havia enterat de que Adolfo Suarez 
estava a Sant Joan no feia ni mitja 
hora. Vaig anar nomes assabentar-me 

- a ma casa a per la gravadora. No tenia 
cinta verge. Comprada, em vaig 
aplegar alla amb la intenció de gravar 
I'acte d'inaguració de la seu del CDS. 

- AI arribar la gent hi era al carrer, unes 
seixanta persones, així que em vaig 
apropar a Francisco Burillo Segui que 
era a la porteria del pis on esta el 
local, per preguntar si ja havia acabat 
l'acte. Em contesta que si i en aixo, al 
alqar la vista, el vaig veure baixant les 
escales. Morenot, com sempre, i 
impecablement vestit de blau marí. 
Imposa. Molta gent I'acompanyava en 
la baixada. Molts xiquets demanant-li 
autografs, alguns coneguts meus fent- 
li fotos. Durant uns moments es queda 

periodico local", Suárez no la sentit, 
aplaudiments, aldarull. "Muchas 
gracias, hasta la próxima", diu 
Suarez. Estic ja molt a prop d'ell, 
"unas palabras para la prensa local", 
dic allargant el braq amb la gravadora. 
"Prensa local" li diu Pam Burillo pare. 
- ¿Que, que, que? contesta Adolfo 

Suárez. 
- Unas palabras, lo que quiera. - 

Que anava a dir-li, res mes no em 
vingué al cap, no res portava 
preparat. 
- Pues mire usted, sirnplernente mi 

mas sincero y respetuoso saludo a 
toda la población de San Juan. 

1 adeu. Puix si, es una pena que no 
pugues ser mes, pero així són les 
coses. I que conste que no es culpa 
del Lloixa. 

J. Rafael Pastor i Gosalber ..... 1........1....1 

a mitja escala acompanyat de 
Francisco Burillo Reyes, els xiquets 
I'acosaven. "¿Que li pregunte, que li 
pregunte?" li deia a Pitaluga, 
col.laborador també d'aquest butlletí, 
"no ho sé, no ho se" em deia. Em quan 
em descuide Suarez ja es al carrer i 
una grossa muralla humana el rodeja. 
Jo gravadora en ma no se que fer, "no 
hi ha forma", dic en veu alta a aquells 
conneguts que estan pendents de mi. 
Paca la Mena em diu, "vinga, unas 
palabritas para el Lloixa", "pero si no 
em deixen passar" conteste. Paca 
m'anima, "passa ... animat". Pegue la 
volta a la muralla i m'aprope per la 
meua esquerra, "Burillo, dile que diga 
unas palabras para el Loixaw, el fill de 
Pam Burillo crida: "Adolfo, Adoifo". 
Aquest ja ha comen~at a iniciar el 
moviment per entrar al cotxe en el que 
se n'anira. "Unas palabras para el 
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concertades amb I'INEM. 

PLE MUNICIPAL 
- Aplicació del Real decret 86111 986. 
S'aprova per unanimitat el dictamen 
favorable de la comissió Informativa 
sobre catalogació de llocs de treballs i 
remuneracions corresponents fet en 
base al Real Decret dalt indicat. 

PLE MUNICIPAL 
de 30 de DESEMBRE de 1986 

- lncidencies adjudicació d'obus del 
P.P.OS. (Pla Provincial d'obres i 
serveis). S'informa a I'Ajuntament Ple 
que no s'havien adjudicat les obres 
per incorreccions en el pla enviat per 
I'Ajuntament a la Diputació. El pla fou 
enviat en Marc; i en Octubre comunica 
la Diputació dels errors trobats, com 
que I'autorització per contractar les 
obres finalitzava el 30 de Novembre i 
necessita publicació en el B.O.E. S'ha 
prorrogat el pla d'adjudicació fins el 
primer trinmestre del 87. 

El assumptes tractas al Ple 
Extraordinari de I'Ajuntament foren el 
següents: 

aclarí el concejal Seva es 
consequencia de que una volta feta 
I'ampliació de la Mancomunitat de' 
Municipis fan notificada a la 
generalitat per a la seua homologació i 
aquesta contesta que no puia 
autoritzar perqué no era de la seua 
competencia. El que la Mancomunitat 
enten es que la seua simple voluntat 
de procedir a I'ampliació porta la seua 
existencia de ple dret inicia un 
contenciós per a deixar clar que la 
funció de la Generalitat tan sols 
potser la d'homologar. 

- Rectificación del Padró de Bene- 
ficencia de I'any 1987. 
El mes resenyable es I'inclusió al 
padró del malalts del psiquiatric, tan 
sols per la seua ubicació, puix que les 
despeses de la seua assistencia 
corren a carrec de la diputació 
provincial. 
Els residents al poble inclusos al patró 
en son setze. -A continuació foren aprovats per 

unanimitat: 
Compte General del Pressupost 

Ordinari de 1986. 
Compte General del Pressupost de 

lnversions de 1981. 
Compte General del Pressupost 

Ordinari de 1982. 
Compte General del Pressupost de 

lnversions de 1982. 
Compte General del Pressupost 

Ordinari de 1983. 
Compte General del Pressupost de 

lnversions de 1983. 

- Aprovació inicial de I'expedient de 
modificació puntual normes del traqat 
viari de Frank Espinos. Fou aprovat 
per unanimitat. Per altra banda, al 
tractar aquest punt Guillermo Ivorra, 
que feia de portaveu del "Grup  
Independiente", prega a I'alcalde que 
es colocas al salb d'actes, almenys 
quan n'hi haja que tractar temes 
semblants, un panel d'urbanisme per a 
millor orientació del asistents. 

- Ratificació d'acords de la Comissio 
de Govern. Fou ratificacada la 
contractació de personal per sus:itl~ir 
tres empleats de I'ajuntament de baixa 
.temporal per malaltia, y la construcció 
d'un aula d'educació compensato ria 
per valor de 1.417.650 Pts. Guillermo 
lvorra demana el perque no s'havia 
dut a plens anteriors i s'havia produit 
tanta demora. Vicent Baeza indich 
que s'havia considerat a I'hora de 
decidir I'ordre del dia de plens 
anteriors el incluir assumptes mes 
acuciants. 

- Proposta de contractació de 
professorat per a Educació 
Permanent d'adults. Segons la 
decissió del comite qualificador de 
data 17-12-87 es decidí de contractar 
per a tal tarea a Angela Anton, Vicente 
Juan Vidal i Enrique Mota Garcia. La 
proposta fou aprovada per unanimitat. 

No es feu lectura de cap d'aquets 
comptes. Guillermo lvorra demana a 
l'alcalde si I'lnterventor i Secretari 
havien signat el comptes abans d'anar 
a Comissio a lo que se li contesta 
afirmativament. 

- Contractacid de personal. Es va 
aprovar per unanimitat la renovació 
dels contractes de les persones que 
treballen a I'ajuntament per solventar 
I'actual endarreniment en algunes 
tasques municipals, la de I'aperadora 
de I'ordenador que actualment esta 
instruint els funcimaris per al seu us i 
la de treballadors que realitzen feines 

- Expedient nQ 111 986 de modificació 
de credits al Pressupost de la 
Fundaci6 Deportiva Municipal. 
Despres de I'ntervenció, primer del Sr. 
Rafael Carril10 en que crida I'antenció 
al ple fet de que es gasta mes en 
esport que en sanitat, i a continuació 
Guillermo lvorra que senyala que la 
modificació era fruit de una 
presupuestació dolenta per no tindre 
en compte que el pressupost es 
podria haver fet tenint en compte els 
gastos de I'any anterior i per tant fer-lo 
mes realista, s'aprovh I'expedient amb 
I'abstenció del Grup lndependent i 
Grup Popular. 

- Ratificació del Decret d'Alcaldia en 
el contenciós administratiu nQ 
1471 186. Tal contencibs, segons 
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INAUGURACIO DE LA SEU DEL CDS. 
a SANT JOAN 

AMB LA 'PRESENCIA D'ADOLFO SUAREZ 
Francisco Burillo Reyes, alcaldable pel CDS 

El passat 19 de desembre tingué 
lloc I'inaguració de la SEU del Centro 
democratico. Social de Sant Joan. A 

L 
I'acte assistí Adolfo Suarez Gonzalez 
president del govern entre 1977 y 
1981 amb la UCD i actualment 
president del CDS. 

De I'acte en si no podem fer cap 
comentari especial puix el redactor 
d'aquest reportatge no em va tindre 
coneixement del mateix amb els 
suficient temps. Formen aquest 

reportatge dues entrevistes, una a 
Francisco Burillo Segui, portaveu de la 
gestora del CDS i altra a Francisco 
Burillo Reyes, cap del "Grupo San 
Juan Independiente" i ex-alcalde de 
Sant Joan. Completem les entrevistes 
amb una mena de cronica de com es 
van a conseguir unes paraules 
d'Adolfo Suarez per al nostre butlletí. 
L'extensio de I'article ens sembla 
justificada per I'importancia política 
del que tracta. 

J.R. Pastor Gosalbez 

FRANCISCO ESPINOS, SL. 

AGENCIA OFICIAL 

PEUGEOT TALBOT 

EXPOSlClON VENTAy TALLERES 
Ctra. Valencia, Km 89 
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ENTREVISTA a 
FRANCISCO BURILLO SEGUI 
PORTAVEU de la GESTORA 

del CDS a SANT JOAN 

- i El g r u p  lndependiente ha pasado 
rnasivamente al CDS? 
No, masivamente no, ya has visto que 
unicamente quien ha intervenido hoy 
ha sido Paco Burillo. 
(No, no io he visto, he llegado tarde). 
Hubieron contactos con todo el Grupo 
lndependiente (G.I.) para entrar en el 
CDS, pero nadie del grupo se lanzó a 
formar10 aquí en San Juan. Como 
puedes ver, ninguno de 10s que hemos 
formado la gestora nunca antes 
hemos estado en ningun partido ni 
hemos estado en el GI. La mayoria de 
10s que estamos no hemos estado 
antes en ningun partido, y del G. I. en 
estos momentos el unico que va a 
entrar, que ya esta metido es Pam 
Burillo. 

- iGuillerrno lvorra ni siquiera ha 
venido, no es cierto? 
Guillermo tuvo su reunihn cuando el 

CDS tuvo su reunión con el G.I. y 
bueno, parece que no ha querido 
entrar hasta el momento no tenemos 
noticia. 

- Tarnbien sera significativo el que no 
haya venido por aquí, jcorno 10 
valoras? (La entrevista se hizo justo 
despues de la inauguracion de la sede 
y en el propio local). 
Yo lo valoro como es, uno de 10s 
integrantes del G.I., un concejal 
independiente, no ha venido. Puedo 
decir muchas cosas pero pienso que 
no es el momento ni soy la persona 
adecuada para comentarlo, pero 
bueno, como tu dices. puede ser 
significativo. 

- j Hay intel~ción firme de ingreso de 
algun otm rniernbro del G.I. ? (Todos 
10s rniernbms del G.I. exceptuando a 
Guillermo lvorra habian estado en el 
acto de inaug uracidn). 
Ha habido algun contacto y hay gente 
que est& interesada pero en estos 
momentos no hay nadie del G.I. 
dentro. Hay alguna idea, a lo mejor, de 

que entren pero quizá no pensando en 
las listas sino pensando en militar el el 
CDS no para pensar ya en las listas ni 
nada. En estos momentos de lista no 
hablamos porque no hay aún nada. 

- Entonces, jno  teneis pensado nada 
de la lista muncljial? 

Lo que tenemos bastante claro, lo 
que pienso que todos 10s militantes 
del CDS tenemos es que Paco Burillo 
va a encabezar las listas del CDS en 
'San Juan, pero hablar ya de 2Q, 3P, 4Q, 
hasta ..., no tenemos nada previsto y 
eso será la ejecutiva la que lo decida, 
y mas adelante pues aún faltan cinco 
O seis meses, ya veremos. 

- i Como esta ahora la militancia aquí? 
Pues la militancia en estos momentos 
la tenemos sobre 10s 25 o 30 afiliados. 
Bueno porque cun la venida de Adolfo 
Suarez hemos tenido un paron porque 
nos hemos dedicado mas que nada a 
esto y no a hacer militantes. En estos 
momentos estamos sobre 10s 24, 25 
pero ahora supongo que en pasar las 
fiestas, y que la venida de Adolfo 
Suarez también nos va a favorecer 
para hacer mas militantes. Por eso 
todavia no hemos constituido el 
comite local. Estamos todavia en 
gestora. Queremos llegar a 10s 40 
afiliados y entonces formar el comité 
para que haya mucha mas diversidad 
de opinión y que se presente una 
ejecutiva que sea responsable con 40 
miembros ya, no hacer pronto, ahora, 
una ejecutiva con 30 o con 25 
personas, Vamos a esperar un poc0 
mas y cuando seamos unos 40 
empezar a hacerlo. 

- La gestora, idesde cuando 
funciona ? 
Pues exactament0 creo que funciona 
desde el dia 30, se constituyo el dia 
30 de Octubre de este afio y la 
formamos 12 personas en esos 
momentos. Y a partir de ahi es una 
gestora abierta y todos 10s militantes 
que entran afiliados, entran dentro de 
la gestora, tienen derecho a voto igual 
y asisten a las reuniones. Las 
reuniones nuestras no las hacemos 
aun en comit6, sino que todos 10s 
afiliados las hacemos juntos. 
Cuando seamos un comite pues claro, 
ya se nombrarA la directiva y la , 

ejecutiva y seran ellos quien tengan 
las reuniones y tal. Ahora iodo el 
mundo que entra, entra en la gestora. 

- TÚ eres el príavoz de la gestora, 
j que otros cargos teneis ? 
Bueno el CDS lo tiene formado de la 
siguiente forma: solo hay un portavoz 
y un secretario, no hay mas cargos 
visibles dentro de la gestora, la 
formamos todos, como te digo y el 
secretario es Fernando Ruiz Caturla. 
Cuando se haga el comite éste será: 
presidente, secretario y diez vocales. 
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- ¿El G.1, se ha roto? Han quedado 
claros 10s objetivos de unos miembros 
del G.I. y el de otros, partidarios del 
CDS? ¿O no se ha dado esa ruptura? 
El G.I. tuvo una reunion, que ya salió 
en la prensa. Pero indepen- 
dientemente del grupo municipal, del 
G.I. hubo un grupo de gente de aqui 
de San Juan que formo el CDS. 
Entonces 10s contactos ya fueron 
posteriores con las personas que 
forman el Grupo Municipal y algunas 
de ellas se pueden integrar en el CDS 
en estos momentos, pero que es0 no 
deja de que el G.I. en el ayuntamiento, 
pienso, tampoco 10 puedo decir, pero 
pienso que va a seguir igual, porque el 
G.I. no va a entrar en bloque, ni ha 
entrado en bloque, ni entrara en 
bloque, supongo. Ni una persona del 
G.I. se ha pasado ya al CDS como 
decir, bueno, yo me voy del G.I. y me 
meto en el CDS, no, sino que ahora 
mismo estamos en esa fase de 
contacto aún, jentiendes?. Es esto 
que estabamos comentando antes 
que hay algunas personas del G.I., no 
del Grupo Municipal tampoco, sino del 
G.I., la gente que formaba ese g r u p  
entonces y que tenia algun contacto 
con el CDS, y que lo seguira teniendo, 
pero que a nivel de meterse o no en el 
CDS es una cuestión personal de 
cada uno de ellos y el Grupo Municipal 
seguira como G.I. porque aun no se 
ha definido nadie de que va a entrar en 
el CDS. Nosotros tenemos el que 
Paco Burillo va a ser cabeza de lista 
del CDS en estos momentos. P a m  
Burillo ha intervenido hoy aqui porque 
verdaderamente el piensa, y creo que 
va a ser asi, el cabeza de lista por el 
CDS, pero e1 sigue aún siendo del G.I. 
igual que todos 10s concejales, porque 
si os habeis fijado hoy habian aqui 
cuatro concejales del GI., solo ha 
faltado uno, pero 10s otros estaban, 
pero eso no quiere decir que sean del 
CDS sino que han venido a este acto a 
estar con nosotros y que puede ser 
que entren pero que ahora en estos 
momentos pues no lo sabemos. Pero 
el G.I. te puedo, vamos por lo que he 
estado comentando con 10s otros, te 
puedo aseguar que no va a romperse 

ni muchisimo rnenos y van a seguir 
como G.I. 

LLegados a este punto decidimos 
seguir nuestra conversacibn con 
Francisco Burillo Reyes, que como 
miembro del g r u p  de concejales 
independientes, podria hablarnos con 
mayor conocimiento de causa. 

ENTREVISTA AMB 
FRANCISCO BURILLO REYES ' 

La primera pregunta, como el mismo 
dice, en principio, no fue necesaria. 

Bueno, me parece que la primera 
pregunta no hace falta que me la 
digais, ya me la han dicho 
anteriormente. Me dicen que si ..., 
oye, yo estoy en el CDS y si va a 
haber ruptura en el G.I., no se a quien 
se le ha ocurrido de vosotros, ruptura 
ninguna. Yo estoy en el G.I. pero 
cuidado, en las próximas elecciones 
voy a encabezar, si el grupo del 
Centro Democrático y Sccial lo 
considera oportuno, cuidado, lo 
considera oportuno, me presentaré 
encabezando las listas del Centro 
Democratico y Social, porque yo naci 
politicamente en un partido de centro 
y considero que Adolfo Suarez 
preconiza precisamente el centro en 
España, y estaré ahi, y nada mas, y 
me parece que ya hice en su momento 
unas declaraciones en la prensa de 
las cuales me ratifico totalmente. 

- Como no hemos estado en el acto, 
quisiera que nos comentase 10 que 
usted ha dicho y 10 que ha dicho 
Adolfo Suarez ... no sabemos si ha 
hablado alguien mas.. . 
Yo senci!lamente he agradecido a 
todas las personas que han asistido, 
en primer lugar, porque yo tengo 
mucho respeto a 10s vecinos de San 
Juan que son al fin y al cabo 10s que 
forman un grupo apoyando un partido 
politico. 
En segundo lugar, he agradecido a 
nuestro lider, a nuestro presidente 
nacional Que es Adolfo Suarez su 

RENAULT 
Agencia 

Perez R i m ,  S.L. 
Servicios: Navarregui, 6 
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Nacional de Ocasión 

SAN JUAN (Alicante) 

asistencia al acto y también, pues a la 
gestora que ha nacido localmente y 
que es la que ha iniciado el que haya 
un CDS en nuestra localidad. 

- Bueno, 10 que estabamos diciendo 
antes de la ruptura del Grupo 
municipal, mas que ruptura 10 que 
queriamos saber es si esta situacidn 
de ahora va a influir de alguna forma 
en el funcionamiento del G.I. 
Yo considero que no va a influir en 
nada. Yo voy a estar con el G.I. 
Aunque mis ideas y aunque mi 
responsabilidad va a ser totalmente 
independiente voy a tener la idea de 
que para las proximas elecciones 
municipales yo voy a presentarme 
encabezando, si asi me lo permiten 
como he dicho anteriormente, el 
Centro Democratico y Social de Adolfo 
Suarez, pero voy a estar totalmente 
unido a 10s hombres que forman y que 
lidero actualmente del Grupo San 
Juan Independiente. 

- ~ C O ~ O  valora el que Guillermo 
Ivorra, que todos sabemos que ha 
sido compañero de viaje durante 
muchos años, ni ha entrado en el CDS 
ni tampoco ha venido al acto? 
Bueno, si ha venido o no ha venido, yo 
no lo he visto y no creo que vosotros 
tengais como el Todopoderoso el 
estar en todo lugar. Quiza, o no lo 
habeis visto o... si no lo habeis visto, 
pues no podeis decir si ha venido o 
no. A Guillermo Ivorra, comparíero de 
trabajo, amigo mio de toda la vida 
personal, oye, es uno mas, y yo no 
creo que haya existido ninguna 
ruptura entre Guillermo lvorra y yo 
personalmente. Quizá vosotros 
hayais pensado que Guillermo lvorra y 
yo hayarnos tenido algun roce, que no 
hemos tenido nunca. Sencillamente 
Guillerrno lvorra ha cesado como 
portavoz del G.I. de mutuo acuerdo 
con Francisco Burillo Reyes. No ha 
habido ninguna rivalidad, ni existe, por 
lo menos por parte de Francisco 
Burillo. 

- Guillermo lvorra no ha venido porque 
10 he visto en otro lugar cuando yo 
venia. Se que no ha venido. 
Entonces, de alguna forma el 
funcionamiento del G r u p  Municipal 
ha variado de alguna forma, me esta 
diciendo que Guillermo lvorra no es 
portavoz ya del G.I. , yo no sé desde 
cuando exactam ente pero.. . 
... Bueno, me parece que estais un 
poc0 at rasados en not icias locales. 
Guillermo lvorra incluso sali6 en la 
prensa local de que cesaba como 
portavoz del G.I. Y me extraña 
muchísimo que la A.C. Lloixa estb 
atrasada de noticias locales, porque 
esto .no es de ultimamente, hace ya 
tiempo que de mutuo acuerdo entre el 
Señor lvorra y el Señor Burillo y 10s 
componentes del G.I., cuidado. 
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- Me refiero yo a que Suárez ha 
venido hoy y la presentaci6n oficial 
del CDS ha sido hoy, pero desde hace 
tiempo se estaria gestando y 
Guillermo Ivorra estaria al corriente. El 
sentido de la pregunta iba por ahí. 
Tengamos en cuentá que el Sr. 
Suarez ha llegado a las cinco menos 
cuarto, que el Sr. Ivorra, como todos 
10s profesionales de la enseñanza del 
Colegio Cristo de la Paz, tenian su 
obligaciones, quizás haya llegado 
tard e. 

- Considera que su militancia en el 
CDS es una prolongación o puede ser 
una prolongación de 10 que ha sido el 
G. I. ? 
Me parece que el G.I. no tiene nada 
que ver, absolutamente nada que ver, 
con el CDS actual. El G.I. nació en un 
momento en que las personas que 
aglutinabamos un centro democrático 
en nuestro pueblo teniamos una 
necesidad de ir a unas elecciones por 
bien de nuestro pueblo, lo 
considerabamos como lo puede 
considerar cualquier grupo del pueblo 
aunque no sea ese grupo que se ha 
denominado San Juan Independiente. 
Nosotros tenemos nuestras 
obligaciones, creemos en nuestra 
responsabilidad de trabajo por un 
pueblo y nos presentamos porque no 
teniamos una militancia, se rompió 
UCD y no la teniamos. Nos 
presentamos independientes. Ahora 
cada cua1 cree que puede tener una 
ideologia dentro de un partido que va a 
su modelo de ser como yo he elegido y 
voy a el. Si mis compañeros de Grupo 
Municipal lndependiente consideran 
que pueden venir a el, bienvenidos 
sean, si consideran que no es asi, oye 
tambien, tan amigos como siempre y 
cada cual que tome su propio camino, 
aunque considero que la mayoria del 
grupo puede estar conmigo o quiza no 
estar, no lo se. 

- ¿Como considera la trayectoria del 
G.I. durante esta legislatura? 
Considero que la trayectoria del G.I. 
dentro de 10s trabajos municipales del 
Ayuntamiento de San Juan, ha sido 
positiva. Ha sido positiva aunque 
seamos vigilantes de que las cosas 
se hacen bien. El Grupo socialista, no 
cabe la menor duda de que durante 
este trayecto de casi cuatro años que 
llevamos de gestion municipal se ha 
valido de sus votos de siete contra 
cinco independientes o contra seis, 
quizá contra cinco muchas veces 
porque el Grupo Popular a veces ha 
acompañado a un grupo o ha 
acompañado a otro, pero vamos en 
eso no me meto. Pero que nosotros 
hemos estado defendiendo ahi la 
postura de un pueblo votando muchas 
veces en contra de la postura del 
Grupo Socialista aunque nunca, en 

ningún momento, nos han 
consensuado 10s trabajos que han 
podido hacer por el pueblo, sino que 
han ido al voto. No cabe la menor duda 
de que el trabajo del G.I. ha sido 
bueno salvaguardando siempre 10s 
intereses de San Juan. 

- La fundación del CDS habrá sZo 
obra de alguien. ¿Podria rcferirse un 
poco a esto? 
Bueno, yo no fui  el que inicie en un 
principio aqui la gestora del CDS, del 
Centro Democrático y ' Social ds 
Suárez, fueron un grupo de personas 
que se interesaron, que quiza venian 
de la provincial. Por ejemplo, pues el 
primer contacto que tuve yo del CDS 
fue el de Fernando Ruiz, un chico 
jóven, de aqui del pueblo, que ha 
vivido aqui, que en un principio, pues 
sus ideas se mantuvieron por ese 
Centro Democrático y Social y que 
nació como ficha segun tengo 
entendido en la provincial. Entonces 
tuvo contactos con varias personas 
de aqui, 10s tuvo conmig&, yo ya 
pense con ese lider nacional que es 
Adolfo Suárez que en principio yo, 
repito nuevamente, que naci con el 
politicamente y vi pues que si, que 
podia hacerse aqui esa política que 
iban a hacer y que no cabe la menor 
duda que va a tener gran 
preponderancia en el contexto politico 
de nuestra nacion. Y entonces se 
unieron a 61 varias personas que 
ahora mismo, por no dejarme a unos y 
nombrar a otros, no nombro, pero que 
ya hay 25 o 30 personas, 
jcomprendes? Este Fernando Ruiz ha 
sido nombrado por la gestora 
secretari0 local y Francisco Burillo 
Seguí ha sido nombrado portavoz y 
yo, pues estoy ya practicamente 
dentro del CDS y si ellos lo consideran 
oportuno seré cabeza de lista, pero 
cuidado, siempre respetando lo que el 
partido y lo que mañana sera la 
Ejecutiva local del CDS, indiquen. 

- Le hago tres preguntas en bloque 
para no alargarnos mas. i Francisco 
Burillo, cuando toma la decision de 

entrar en ei CDS? ~ H a y  otra persona 
decidida ya para entrar en las listas 
mu,?icipales? Y si quiere decir algo 
miis.. . 
De 12s 1is;as municipzles no hay nada. 
No háy nzda porquu considero que es 
pronto acn. Ahors ha nacido una 
gestora, se esta haciendo partido, 
sab~ i ;  que las listas, y si no lo sabeís, 
yo os Ic indico, que mi idea y en la idea 
de 10s que han prezoiizado y iniciado 
.el C3S esta en formar primero una 
gestorz, luego una ejecutiva y luego 
ya hablaremos de esa lista municipal. 
Una cosa es formsr partido y otra es 
formar lista munic~pal. Francisco 
Buri~io, ahora mismo, forma psrte del 
G.I., cuidado, yo no voy a meter 
dentrc %i Grupo Municipal 
Independients cn el Ayuntamiento de 
San Juan u ~ o s  rcces que pudieran 
haber, que creo que no van a existir 
en cuanto a ser ccmponen:es del CDS 
y a su comFnente del GMI. 
Tengamos en cuenta que yo en San 
Juan he premnizada y he formado 
junto con mis compañeros del G.I., a 
10s cuales doy las gracias y estaré 
con ellos siempre, esas 25, 30, 40 
personas, 50 que nos esforzamos por 
tener un G.I. en San Juan y 
presentarnos, y hacer una oposición, 
una oposición, por favor, siempre en 
bien de nuestro pueblo, cuidado, 
siempre, no politicamente, siempre 
estaré con ellos. Y terminaré ahi mi 
legislatura de cuatro años en el GMI. 
A partir de ahi yo me presentaré en el 
grupo del CDS pero nunca, cuidado, 
nunca iré a formar un grupo aparte del 
CDS. Yo estoy el el CDS moral, 
efectivamente pero, cuidado, pero 
cuidado, este es el G.1. del cual formo 
parte, le respeto, estoy con mis 
compañeros y siempre estare ahi 
mientras dure la legislatura en la cual 
estamos. 

~ A l g o  mas que decir? 
Nada mas, dar las gracias a Lloixa por 
su presencia. 

Josep R. Pastor ..... I.............I 
CONCESIONARIO OFICIAL 
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ELS ESTUDIANTS I ELS SEUS PROBLEMES 
Conversa amb els representants santjoaners 

Voste els va veure, segur, al diari, 
o be va pressenciar una manifestació, 
o li van aturar amb un tall de carretera, 
o va llegir les seues reivindicacions en 
cartells al carrer, o va sentir algo 
d'una vaga de fam, o te un fill en 
batxillerat que I'informa dels 
aconteciments ..., o vosté es sord i 
cec. Dir-li a algú a aquestes altures 
que els estudiants van estar de vaga 
pot pareixer una broma. Pero segur 
que hi ha moltes coses que vosté s'ha 
preguntat; els estudiants contesten 
aix i: 

Esmeralda Martinez i Salvador i 
Julia Llorca i Del Molino son els 
representants dels estudiants a Sant 
Joan. Per el vist la nit de la "Tertulia 
Lloixa" els estudiants van prou 
preparats a nivell tecnic i organitzatiu, 
pero des de fora un xaval d'eixa edat 
no dona impressió de prou maduressa 
per a afrontar algo així, 

- ¿Com I'habeu lograt?, j Vos ha 
atjudat algú? 
Juljh : Te puc dir que a mi no m'ha 
atjudat ningú, si no que m'ha tragat 
molts llibres. Si em tingut qualsevol 
problema a nivell tecnic, com els 
presupostos, hem demanat col.la- 
boracio a altres alumnes mes 
preparats. 
Esmeralda : En quant al que deies 
de la maduressa hi ha que aclarir que 
la majoria de representants son 
alumnes de COU, i entre aquells et 
trobes amb persones que pareixen 
tindre mes edat de la que tenen. 

- j Com ha sigut -el  tracte amb les 
escoles privades ? 
Julla: En un principi van ser una mica 
dificils perque pareixien vindre 
coaccionats, amb por de represalies, 
pero nosaltres varn fer que s'oblidaren 
de postures egoistes perque es 
tractava d'un problema de tot I'en- 
senyament i varn conseguir treballar 
junts, malgrat teniem diferencies molt 
grans perque nosaltres demanen un 
ensenyament public, cult, no sexista, 
no paternalista i laic. Es clar que ells 
tenen que defensar els seus inte- 
ressos, pero varn arribar a un acord 
prou bo. 
Esmeralda: Jo pense que es prou 
comprensible la postura d'aquells. Hi 
ha que veure que ells estan molt mes 
lligats que nosaltres, els pares 
paguen una educació i dos mesos de 
vaga emprenya prou. De totes 
maneres encara que no directament, 
si ens han remltzat. 

- ¿Penseu que I'universitat ha passat 
del problema ? 
Juli&: La qüestió no es que 
I'universitat haja passat del problema, 
La veritat es que hem sigut nosaltres 
els primers en obrir el ulls, i sols hem 
rebut recoltzament per part de la 
Facultat de Filosofia i Lletres. Es va 
fer a Alacant un congres a nivell de 
I'Estat i aquest produí un document en 
el qual les Facultats ens recolzaven. 
Ara, a mes, hem arribat a un atjut 
reciproc: ells venen a les nostres 
manifestacions i nosaltres en eixir el 
R.U. (Reglament Universitari) tambe 
els recoltzarem en lo possible. 
Esmeralda: El que passa tambe es 
que la gent universitaris veu a50 molt 
llunya perque a nosaltres ens queda 
encara molta vida dins de I'edi;cacio, i 
ells en dos anys, per eixempie, 
acaven i no tenen eixe problema. De 
totes maneres al congres esmentat 
van reconeixer que tot es una cadena 
i ells, que son els nostres professors 
del futur, també es poden trobar amb 
aquest bolic. 

- Les mesures presses pels 
estudiants, com talls de carreteres, 
jno vos han perjudicat? 
Julla: En un primer moment es cert 
que no mires a qui perjudiques, perque 
I'interes esta en eixir pels mijans 
informatius, sols penses que I'Admi- 
nistració t'ha enganyat, i fins i tot que 
la gent que es veu afectada es fixe en 
les teues aspiracions. Després varn 
veure que no era el particular el qui 
tenia la culpa i varn fer cartells d'apro- 
ximació a la gent, centrarem tota la 
nostra actuació en I'AdministraciÓ. 

Esmeralda: Hi ha que tindre en 
compte també que nosaltres eixiem 
sense experiencia i en un principi es 
pot dir que varn fer el que veiem per 
televisio, pero després mires les 
coses amb objetivitat i t'adones que 
necessites el recolzament de tota la 
societat i penses que eixa no es la 
millor manera de solucionar-ho. 

- ¿Com habeu vist l'actuacio dels 
mijans informatius, tant estatals com 
privats ? 
Julia: Personalment et puc dir que 
ens han vapulejat. Per eixemple 
Aitana deia sempre el que volia 
I'Administració, i a nivell local 
"L'INFORMACION" i "LA VERDAD" no 
s'han portat massa mal; el que passa 
es que de vegades han anat a traure 
la noticia sensacionalista deixant de 
banda I'altra cara de la moneda. Hi ha 
que dir que del dos periodicos el que 
millor ens ha tractat ha sigut "La 
Verdad". 
Esmeralda: Vivim en una societat 
mott extranya, on els mijans inforna- 
tius et done la noticia retallada, i sobre 
tot la televisió (com AITANA) tracta el 
tema com li convé a la Conselleria. La 
radio, potser per la seua natura, ha 
tractat el tema mott millor. 

- ¿Quina es la gent que troba les 
manifestacions? j Tenen fonaments 
ideologies? ¿Son feixistes com es 
diu? 
Julla: Hi ha de tot: des de la gent que 
no hi estudia i ve a fotre la marrana 
fins penyes "esportives" com els 
"Ultra-Hércules", inclús alguns estu- 
diants. Nosaltres som conscients de 
que esta gent ens perjudica molt i vam 
intentar allunyar-nos d'ells i el servei 
d'ordre de la manifestació sempre 
intenta tirar-10s. Son extremistes tant 
dún costat com de I'akre. 
Esmeralda: Molta culpa d'aixo la te 
la Conselleria a la que I'interessa que 
passe a ~ o  per a desprestigiar als 
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estudiants. Ho demostra que no se 
prenien els mijos necesshris i la 
policia actuava sempre a deshora. 

- S'ha parlat molt de 1a.possible ideo- 
logia a la que es subjecta el moviment 
estudiantil, ¿ que hi ha de tot aixd ? 
Julla: No es ceri que estiguem 
adscrits a cap ideologia. Aqui dins hi 
ha gent de diverses ideologies, que 

' 
van de la ultra dreta a la ultraesquerra, 
perd mai la Taula Reivindicativa dels 
estudiants ha tingut directrius politi- 
ques. Per supost que individualment 
cada qual pensa com vol, perd 
intentem que aixo no mediatitze la 
nostra actuació com a representants. 
Inclús et diré que certs partits polítics 
han estat desijant que ens acostarem 
a ells, pero nosaltres hem fet una 
crida general, i si algú ha contestat 
han sigut els partits politics pro- - gressistes, que est6n per una reno- 
vació educacional. Es encert sentit 
I'esquerra i I'esquerra nacionalista, 
pero sense manipulacions. 
Esmeralda: De totes maneres si 
eixisteix qualsevol atjut ve de partits 
progressistes, siguen d'esquerra o 
dreta, que també hi ha. En definitiva 
nosaltres el que volem es que. es 
tinguen presents com a un sector mes 
de la societat; aquest potser una 
utopia, pero es el que volem. Aquesta 
es la única ideologia present. 

- Pareix que entre les reivindicacions 
dels estudiants hi ha la voluntat de 
que I'estudiant cobre un sou, una 
quantitat econdmica.. . 
El tema no es eixe exactament. En un 
principi es demanava una beca-salari 

de 50.000 Pts per al universitari i de 
20.000 Pts per al mija, pero es clar 
que a ~ o  actualment es dificil. Tamb6 
es demana el sufragi de gast 
complementari a I'educació, com I'en- 
trada a un cine on fan una pel.lícula 
relacionada amb els estudis ... A@ es 
puja solucionar amb un carnet pregut 
al de la 3* Edat. 

RE LACI^ AMB ELS PARES 

- ¿Com ha sigut la vostra relació amb 
les A. P.A S. ? 
Esmeralda: Es una questió una 
mica extranya, perque es una aso- 
ciaci6 poc organitzada i en una 
situació com aquesta no responen del 
tot. Deurien de haber-se arrimat a 
nosaltres a demanar-mos I'informació 
que vullgueren: tant Julía com jo hem 
estat tots els dies de la vaga a 
disposició dels pares i sembla que els 
pares no estiguen interessats. Tu 
mateix vas comprovar el dia de la 
tertulia que n'havien molt pocs. 
Generalment el pare que ha rebut 
estudis esta una mica més informat. 
Julla: En les reunions que jo he 
assistit fora de Sant'Joan, corn en el 
"Jorge Juan" els pares sempre es 
mostres massa paternalistes, inclús 
autoritaris amb els seus fills. Pensen 
que els seus fills no tenen capacitat 
per a decidir ells mateix, etc. 

- ' H a  hagut moha gent "manipulada" 
pels pares ? 
Julla: Jo crec que si. Aqui en Sant 
Joan la postura de alguns pares va 
ser una postura quasi franquista; 
pensaven que erem nosaltres es que 
manipulavem als seus fills i els 
coaccionaven per a anar a la vaga. 

A vda. de Jaime 423 - Tel.: 565 37 95 
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Moits d'ells van tindre una lluita 
increible amb els seus pares. El major 
problema dels pares ha sigut la 
informació. 
Esmeralda: Inclús va haver un pare, 
que demostrant el que deiem adés, va 
pensar que era molt mes interessant 
que son fill anara amb ell a treballar a 
I'obra en conte de a la manifestació. 

- i Com penseu que es deuria formar 
un consell escolar? 
Indubtablement de una manera lo mes 
paritaria possible, amb una partici- 
pació me intensa per part del alumne, 
que a la fi es qui es juga el futur i qui 
viu eixa situació. si no fos així, 
estariem de nou en els antics consells 
de direccib. 

ALTRES PROBLEMES 

- ¿Corn s'ha resolt entre els estu- 
diants el supdst problema Ilingüistic? 
La questió del valencia dins de la 
nostra Contraoferta es tracta com un 
dret que deuen de tindre tots els 
estudiants de rebre I'ensenyament 
amb la llengua que I'estudiant vullga. 

- i 1 la selectivitat ? 
Nosaltres pensem que es ilogic 
evaluar els coneiximents de molts 
anys en sis hores d'exame. El que hi 
ha que fer es ajustar el pressupost a 
la derrama, encara que sabem que es 
impossible que tothom entre a la 
selectivitat, per tant el que demanem 
es que la selecció es faja a partir de 
I'ensenyament, es a dir, curs a curs, 
en especial en COU. A mas a mes 
nosaltres no plantejem res utopic; 
sols volem que siga la feina dels dotze 
cursos que fem la que ens prepare per 
a I'universitat. 

Habiem fet altres preguntes als 
nostres entrevistats, pero els aconte- 
ciments s'adelantaren a la logica 
lentitut del nostre i vostre Lloixa, i les 
van fer perdre molt d'interés. Siga 
vhlida aquesta conversa amb Esme- 
ralda i Julía per a que el que no sabia, 
shpiga algo, i qui estava enterat 
obtinga curiositat i s'informe millor, 
que es la manera d'ejercir amb 
correci6 un dret constitucional i 
obligaci6 moral d'un ciutadA d'una 
societat moderna 

R. Poveda Ivorra 

EXPOSICION Y SERVICIOS 
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Contestación al Sr. Pitaluga Verdli 
-- 

En cartas al Director y 
refiriendose a mi actuacion en 10s 
actos patrocinados por LLOIXA en su 
Semana Cultural, el Sr. Pitaluga 
Verdú, al que le agradezco de 
antemano las muestras de afecto y 
consideración al comentar mi 
intervencion en la mesa redonda de 
Alcaldes (que empleando terminos 
taurinos quedo reducida a un "mano a 
mano" entre el Alcalde actual y un 
servidor de Vds.), le extraño que no 
tocara el tema de la autopista (al 
parecer hoy autovia), a pesar de 10 
mcuho que tuve que luchar (además 
de verdad), para dejar resuelto para 
San Juan, como asi fue, tan espinoso 
y desagradable asunto, que, aunque 
exploto en mi epoca, venia ya de 
antes. 

Si mi querido amigo Pitaluga se 
fijó en mi el dia del acto, observaria 
que llevaba unos papeles en la mano. 
Pues bien, 10s mismos no eran otros 
que la carta, con cuya lectura finalice 
mi actuacion, y tres xerocopias de 
otros tantos documentos que, en su 
dia, y en diferentes fechas, firme en el 
Gobierno Civil de Alicante, 
acreditativos de que la autopista, en 
su trazado, no discurria por dentro de 
nuestro termino municipal. Se gano 
entonces una dificil, enconada y 
laboriosa batalla. 

Teniendo presente que: 1 Q, Deje la 
Alcaldia en Abril de 1979, y dicho 
asunto, como he dicho antes, quedo 
resuelto para nuestro pueblo, 2" que 
desde entonces apenas si he entrado 
en Ayuntamiento dos o tres veces, gQ) 
que ignoro en que situacion se 
encuentra hoy el . asunto que nos 
ocupa, y, 4) asi como que no poseo, 
en la actualidad, como es obvio, 10s 
suficientes y precisos elementos de 
juicio para juzgar con equidad a nada 
ni a nadie, es por 10 que, quizás, por 
un sentido exagerado del pudor, 

respeto hacia 10s demás y estricta 
etica por mi parte, opt6 por callar 
prudentemente Y esperar 
acontecimientos que, como bien 
sabes amigo Pitaluga, no se 
produjeron. 

En el coloquio nadie pregunto, ni 
de pasada, nada sobre el particular 
que nos ocupa. Pense, creo que con 
toda ingenuidad, posiblemente 
demasiada, que el tema de la 
autopista se habia resuelto a gusto de 
todos. Al menos, de acuerdo con 
todos 10s presentes en el acto. Si 
alguien hubiera iniciado el tema, 
entonces yo, cumpliendo con mi 
obligación (la misma que me impuse el 
dia en que acepte la Alcaldia), hubiera 
leido públicamente 10s documentos 
antes aludidos, y, naturalemente, 
cada cual hubiera sacado las 
consecuencias que hubieran 
estimado pertinentes. Yo, , repito 
ahora, dejk solucionado el 
tema de la autopista, y la 
misma no pasaba por San 
Juan. Ignoro que pas6 
despubs. 

Amigo Pitaluga, si me conoces un 
poc0 (yo creo que si), estarás de 
acuerdo conmigo en que mi estilo 
personal, bueno o malo, mejor o peor, 
jamás será el de aprovechar una 
situación, por muy favorable que se 
me presente, en perjuicio de terceros. 
y eso, no 10 dudes, es 10 que hubieran 
pensado muchos, si el tema de la 
autopista (para mayor desgracia de 
San Juan hoy autovia, segun me han 
dicho), hubiera sido yo el que 10 
hubiera promovido. Creo que mi 
silencio estuvo totalmente justificado. 

Afectuosamente. 

Juan Antonio Gosalbez Casar 
Exalcalde de San Juan de Alicante 

JOYERIA - RELOJERIP. 
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SAN JUAN (Alicante) 

SEMANA 
SANTA 

SAN JUAN 1987 

HORARI0 DE LAS CELE- 
BRACIONES QUE LA PARRO- 
QUlA DE SAN JUAN BAUTISTA Y 
LA JUNTA DE COFRADIAS 
ORGANIZAN PARA LA SEMANA 
SANTA 

ABRIL, 11 - Sabado 
19'30 horas: Santa Misa con la 
participación de la Coral de Torrevieja. 
20'15 horas: Concierto Sacro, en la iglesia 
parroquial, con la intervencion de la Coral 
de Torrevieja. 
Con este concierto sera inaugurada la 
nueva instalación elktrica de la Parroquia. 

ABRIL, 12 - Domingo de Ramos 
11 horas: Procesion de 10s Ramos desde la 
Plaza de la Constitucion hasta la Plaza del 
Ayuntamiento. 
11'30 horas : Santa Misa en la plaza del 
Ayuntamiento. 

ABRIL, 14 - Martes 
17'30 horas : en el cine Diagnoal, 
proyeccion de la pelicula "La Túnica 
Sagrada". Esta proyección será solo para 
10s nirios y gratuita. 
20'30 horas: en el cine Diagonal, 
proyección para mayores de la misma 
pelicula. Precio 100 pts. 

ABRIL, 15 - Miercoles 
20 horas: en la Parroquia, celebracion 
comunitaria de la Penitencia. 

ABRIL, 16 - Jueves Santo 
19 horas: Celebración de la Ultima Cena - 
Eucaristia. 
22 horas: Hora Santa ante el Monumento. 
23 horas: Via Crucis por las calles del 
pueblo para terminar, con la Parroquia de 
Muchamiel, en el Colegio "Cristo de la P a f .  

ABRIL, 17 - Viérnes Santo 
9'30 horas: en el cementerio, oracion por 
10s difuntos. 
9'30 horas: desde esta hora permanecerá 
la iglesia abierta para visitas al 
Monumento. 
17'30 horas: Celebración de la Pasión y 
Muerte de Jesucristo. 
1730 horas: Procesión del Santo Entierro 
con la participacion de las cofradias de 
Jesús Nazareno, La Dolorosa, del Cristo, 
Descendirniento, Sepulcro y Soledad. 

ABRIL, 18 - Sábado Santo 
17 horas: Fiesta de la Pascua en "Villa San 
Vicente" 
23 horas: Celebración de la Resurreccion 
de Jesucristo - Vigilia Pascual. 

ABRIL, 19 - Domingo de Pascua 
8'30 horas: Procesion del Encuentro, en la 
Ram bla. 
9, 1 1, 12'30 y 1 9'30 horas: Santa Misa 

ABRIL 26 - Domingo 
8 horas: Procesion de enfermos. 
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JUZGADO DE PAZ 

Datos de Interés 

Defunciones: 
El dia 2, Francisco Jaime Gaspar 
Garcia, a 10s 77 años. El dia 10, Jose 
Antonio Nadal Garcia, 52 años. El dia 
11, Sinforiano Nieto Morin, 82 años. El 
dia 14, Carlos Buades Planelles, 79 
años. Rosario Aracil Garcia, 86 años. 
El dia 21, Amelia Lloret Barber , 93 
años. El dia 29, Teresa Vengut Giner, 
70 años. 

Matrimonios (CAnonicos): 
El dia 17, Luis Garcia Moya con 
Josefa Gañan Gallardo. El dia 18, 
Rafael Francisco Alcaraz Baeza con 
Concepción Ivorra Ivorra. El dia 23, 
Luciano Briega Grande con Maria 
Felisa Perez Lopez. 

Nacimien tos: 
El dia 6, Rafael Sala Miralles. 
El dia 23, Alexandre Urios Pastor. . 

Defunciones: 
El dia 2, José Rodriguez Fernández, a 
10s 50 años. El dia 16, Victoria Lorente 
Ruiz, 71 años. El dia 18, Raquel lbeas 
López. El dia 21, Maria Dolores Sala 
Ripoll, 85 años. EI dia 25, Pilar 
Caballero Salmeron, 76 años El dia 26, 
Francisco Seva Baeza, 76 años. 
Carmen Arroyo Sala, 86 años. El dia 
28, Carolina Planelles Perez, 84 años. 
Maria Jorro Ripoll, 87 años. El dia 30, 
Victorina Lluch Galtero, 86 años. 

Matrimonios (Canónicos): 
EI dia 6, Manuel Tejero Vicara con 
Maria Elodia Llinares Sanchez. 
El dia 13, José Luis Richart Jurado 
con Maria Luisa Quereda Poveda. 

Ma trim on ios (civiles): 
El dia 1, José Carlos Pons Santamaria 
con Josefa Aroca i Soler. EI dia 5, 
Jesús Rodriguez i San José con Maria 
Isabel Alcalá i Millan. El dia 12, Jos6 
Expósito Ramos con Maria del Pilar 
Orts Espadero. El dia 20, José 
Salvador Molt6 Forner con Maria de 
Gracia Gomis Estarlich. 

Nacimien tos: 
El dia 11, Ana Amat Martinez. El dla 
17, Rubén Carratala L6pez. El dia 24, 
Miria Pastor Domenech. El dia 28, 
Mbnica Baeza Moreno. 

TALLERES 

SERVICIO OFICIAL PARA SAN JUAN 

SERVICIOS Y VENTAS 
Capitan Martí, 30 - Teléf.: 565 57 43 

SAN JUAN DE ALICANTE 

LLORCA 

* PlSO de 2 d o r m ~ t o r ~ o s  1 bafio, Salon, terraza cerrada, muchos extras, arnueblado 
y equ~pado.  2 . 5 0 0 . 0 0 0  R a s .  

* CHALET EN URBANIZACION LA FONT, parcela de 6 5 0  rn y 1 5 0  rn de cons-  
trucclon con  3 dormi to r~os  dobles con  arrnarios empotrados, sal6n con  chimenea, 
gran terraza, cocina amueblada, garaje. 7 . 5 0 0 . 0 0 0  Ptas. 

* CHALET EN CONTRUCCION EN R I 0  PARK. Parcela 1260 m y 2 5 0  rn de v i v ~ e n -  
da. 3 dor rn~ to r~os ,  1 baño, 1 aseo, gran salbn con  terraza, cocina. 4 . 0 0 0 . 0 0 0  Ptas. 

* APARTAMENT0 EN PLAYA MUCHAVISTA.  2 dormitorios, 1 baño, saldn, cocina. 
terraza 1 .  ' linea. 2 . 7 0 0 . 0 0 0  Ptas. 

* APARTAMENT0 EN CABO L A  HUERTA. 2 dormitorios, 1 baño, salón con  terraza. 
cocrna amueblada, con  galeria, piscina, tenis parking, jardines. 3 .200 .000  Ptas. 
Facilidades. 1 2  afios; 1 1 %. 

* S A N  JUAN: PlSO A ESTRENAR DE 1 2 0  m Útiles con  4 dormitorios, 1 baño, 1 
aseo, gran salón con  terraza, cocina amueblada, con  galeria. 3 .700 .000  Ptas. Fa- 
cilidades, 1 2  años; 1 1 %. 

* PlSO CON 3 dormitorios, 1 baño, saldn, cocina, terraza, galeria encristalada. 
1 , 7 0 0 . 0 0 0  Ptas. 

* PlSO 2.' DE 3 dormitorios, 1 baño, saldn, cocina, terraza, galeria cerrada. 3.100.000 
Ptas. 

+ CHALET EN MOLI-NOU. MUCHAMIEL. Parcela de 6 8 7  m y 1 2 0  m ' de construc- 
clon. 4 dorm~tor ios.  1 baño, 1 aseo, sal6n c o n  chimenea, cocina, terraza, garaje, 
balsa. 5 . 7 0 0 . 0 0 0  Ptas. 

* LA RAMBLA. PlSO DE 3 d o r m ~ t o r ~ o s ,  1 baño, salbn con  terraza, coclna arnuebla- 
da, galeria encristalada. 2 .100 .000  Ptas. 

* f3UNGALr)WS A ESTRENAR EN S A N  JUAN. Prolongacibn C/. San Antonio. U. P. O. 
3 d o r r n ~ t o r ~ o s ,  1 bafio, 1 aseo, salbn con  terraza y jardian privado, c o a n a  amue- 
blada, garale, etc.  5 . 7 8 0 . 0 0 0  Ptas. Facilidades. 



ADOLF0 SUAREZ 
Y LAS SAN JUANERAS 

La reciente visita del expre- 
sidente del Gobierno de la nación 
Adolfo Suárez a nuestro pueblo para 
inaugurar la sede local de su partido, 
ha sido destacada por 10s medios de 
difusion provincial, estatal y posi- 
blemente internacional. pero no se ha 
dicho todo. 

En el momento de encender un 
cigarrillo y cuando mas desprevenido 
se encontraba, inmediatamente antes 
de proceder al inicio del acto oficial, el 
ilustre politico fue abordado por dos 
mujeres de mediana edad y de muy 
buen ver, que de modo extrema- 
damente cortés, le requirieron para 
departir unos breves, y al parecer, 
jugosos minutos, sobre algo que 
ignoraba hasta el secretari0 particular 
del politico y que ninguno de 10s 
numerosos periodistas que le acom- 
pañaban ha podido desvelar. Risas, 
cuchicheos y sendos besos en las 
mejillas fueron 10s unicos hechos 
visibles que por su escasa notoriedad 
no fueron considerados dignos de ser 
publicados por ningun medio infor- 
mativo foraneo. 

Pero Lloixa no es asi. Los cinco 
redactores lloixeros que cubrian la 
informacion, se percataron de que 
tras aquella fugaz y, en apariencia, 
inocente entrevista, habia algo mas. 
Se lo comunicaron al redactor jefe 

quien intuyó enseguida que algo olia a 
importante en el encuentro entre 
aquellas dos desconocidas. y el 
afamado politico. solicitó las fotos del 
misterioso momento y ordeno, tras 
una meticulosa inspeccion, que fuera 
seguido con tanto detalle como 
urgencia. De ahi que estemos en 
condiciones de informar a nuestros 
socios, lectores y demas familia de lo 
que hay detras de aquellas palabras. 

estamento social porque seguia a pie 
juntillas 10s dictados de la tradicion: 
vigilar 10s precios, organizar cam- 
peonatos de tortilla de patatas, 
convocar un concurso de belenes, 
orientar el consumo hacia el pescado 
congelado, mas barato y tan nutritivo, 
organizar cursos de primeros auxilios 
en el hogar, etc ... Pero una vez que 
tomaron posesión de sus cargos, 
pronto se les fue viendo el plumero, 
como quien dice. No solamente se 
atrevieron al poco tiempo a adherirse 
a manifiestos en favor del aborto libre 
y de la enseñanza obligatoria del 
valenciano, sino que dieron su 
conformidad a la supresion del nombre 
de las calles con sabor a rancio 
militarismo y aprobaron un plan de 
actuacion de lo mas radical. Tanto, 
que al llegar a 10s oidos de la 
presidenta general de la asociacion, 
antigua delegada de la seccion 
femenina, fueron llamadas al orden y 
amonestadas con firmeza. De regreso 
a Sant Joan, fueron olvidando poc0 a 
poc0 10s consejos y admoniciones de 
la superioridad y el lmpetu medi- 
terraneo oriento a aquellas firmes 
damas a objetivos cada vez más 
rotundos y ambiciosos. Primero 
fueron copando 10s puestos directivos 
en las asociaciones de padres (ja, ja) 
de alumnos, después 10s consejos 
escolares en todos 10s centros de la 
localidad. Formaron un cor0 de voces 
blancas con el unico objeto de dar 
recitales en sus fiestas trimestrales. 
Coparon 10s cargos en la agrupacion 
local de pensionistas, llenaron las 
dependencias del polideportivo 'en 
clases de gimnasia rítmica, atletisme 
y karate las mas ágiles, de mante- 
nimiento y sauna las mas pesadas. 
Organizaron una fila de moras con el 
fin exclusivo de introducir, por fin, la 
fiesta de moros y cristianos en las 

Tradicionalmente, las amas de 
casa han formado un colectivo discre- 
tamente sumiso a 10s dictados del 
patriarca-jefe de la familia y renuente 
a 10s cambios del progreso histórico, y 
asi habia sido también en nuestra 
villa. Pero de un tiempo a esta 
parte han cambiado las cosas y en las 
últimas elecciones celebradas en la 
primavera pasada en la Asociacion 
Sanjuanera de Damas de Casa, de 
mortecina existencia, llegaron a la 
Junta Directiva una docena de deci- 
didas mujeres que si bien no se les 
conocia ninguna actividad publica en 
su curriculo particular, libres ya del 
biberón y de 10s quehaceres urgentes 
de la casa, tomaron la firme decisión 
de presentarse con un programa que 
podríamos calificar tipico de este 
10 I I OIXA 

fiestas mayores, tan sosas. Convo- 
caron finalmente una huelga de 
consumidoras, negándose a comprar 
en el mercado hasta que fuera 
restaurado, aseado, modernizado. 
Entre otras actividades de no menor 
interes que lograron aglutinar a la in- 
mensa mayoria de feminas residentes 
en la localidad. Y al finalizar el verano, 
urdieron un plan, que, por su audacia, 
calificaron algunas de insensato. 
Como ya habian habituado a la familia 
a prescindir de sus servicios por las 
tardes y dias de reunión; como a 
pesar de tan corto plazo de actuacion 
estaban presentes ya en 10s órganos 
de decision de la mayoria de 
instituciones locales, era el momento 
de llegar al mas alto nivel para 
disponer del dinero y de las posi- 
bilidades de llevar a la practica su 
programa de forma definitiva: era 
necesario llegar al Ayuntamiento. 

Comprenderán ahora, queridos 
lectores, la entrevista con Adolfo 
Suarez. Dos altos cargos de la 
Asociacion, fueron comisionadas por 
la junta directiva para que contactaran 
con el politico a fin de solicitarle una 
entrevista, pero no crean que es por 
ese carril por donde caminan nuestras 
queridas conciudadanas -aunque 
estan muy de acuerdo con la pro- 
puesta de acortar a tres meses el 
periodo de mili, también menos-, su 
posición, no esta clara todavia, pero 
derivara con 10s principales lideres de 
10s partidos de representación estatal 
y autonomica que iniciaron precisa- 
mente con la del politico abulense. 

Así que no les extrañe que dentro 
de unos meses tengamos sentadas 
en 10,s .principales sillones de nuestra 
casa consistorial a estas damiselas 
que se estan labrando a velocidad de 
vértigo su futuro. Que sea para bien. 

Joaquin Miralles Sendra 

Peluquería 

Lavado y Tratamientos Capidermistas 
(Productos Vegetales) 

Plaza de la Constitución. 3, entlo., dcha. 

Telefono 565 74 98 SAN JUAN DE ALICANTE 



A U S E N C I A S  

EL LLOGARET 

La infancia ya no es lo que era. 
Uncidos al carro de la escolaridad 
obligatoria y casi gratuita, atosigados - por la disciplina de 10s horarios, por 
10s reglamentos estrictos de 10s 
juegos sobre tierra batida o asfaltada, 

I 
asfixiados por la necesidad de las 
clases particulares, por la urgencia de 
saber ingles para triunfar en la vida; 
ante el imperativo de superar una 

- continua evaluacion que se refleja con 
matematica precision el el boletín de 
notas, 10s niños de hoy viven some- 
tidos a una programaci6n precon- 

- cebida por sus tutores que 10s 
levantan de la cama de buena 
mañana, 10s dejan a la puerta de la 

- 
guarderia o del colegio y cuando 
anochece 10s reciben con el tiempo 
justo para darles las buenas noches y 
tener tiempo, asi, para presenciar la 

- pelicula que recogieron en el 
videoclub de la esquina. Algunos 
niños pasan mas tiempo en el colegio 
que en su casa y a sus maestros 

- toman un cariño superior a veces al de 
sus progenitores. Estos depositan su 
confianza en aquéllos que ademas de 
instruirles en 10s rudimentos de las 

- ciencias y de las artes, en lectura, 
escritura y caiculo, les curan las 
heridas en la rodilla, les preparan la 
pastilla trivalente y les ponen el 
supositorio para la faringitis que 

pillaron el Último fin de semana en la 
casita de campo. Algunas veces, 
incluso, les toman de la mano, reciben 
un beso y les mesan 10s cabellos. Y 
les escuchan. iCuánt0 hablan 10s 
niños de hoy en la escuela! 

Los hombres que nos gobiernan 
-y otros muchos- piensan que en 10s 
centros escolares debe haber 
democracia y tienen que participar 
activamente 10s padres;. * para ello 

dictaron U;XS leyes, De tarde -?n tarde 
llega a casn una hojita que sc1icit7 la 
asistencia a ;auniones que : r 3 x  
precisamente 3-7 i2 educación de Ics 
niños. Se preparan con sumo cuidzc'o: 
las sillas, 10s cehi ,tros, el horario, cl 
orden del dia, 12; ruegos y las 
preguntas y casi sk.npre se habla de 
lo rnismo. de cientos de padres que se 
convocan, una docena, dos docenas, 
tres docenas, tal vez cuatro docenas 
se enteran. Los salones de actos se 
llenan de innumerables ausencias. 
Todavia. 

X. Miralles 

lnstalaciones Electricas 

I Oficina y Taller en: 
I Plaza de la Constitucidn, 5 SAN JUAN (Alicante) 

A 3  MINUTOS DE LA PLAYA, PISCINAS, SAUNAS, 
GIMNASIO, JARDINES, SALON SOCIAL, ETC. ... 

FlNANClAClON A SU MEDIDA 
Dr. Ivorra, s/n. Tel. 565 22 1 2  
SAN JUAN (Alicante) 



PAGINES CULTURALS 

i EL CONTE D'lSlDRE 
L L U I S E T  

4 u e  ens ha eixit el Nostre Senyor al 
camí-? va dir l'home, que anava fent- 
se mes colorat per moments. -Mira, 
Pepa, parla pronte i clar que no se 
com no t'ha pegat ja una "viaja". 

Ella va comenqar a riure fort i en 
ganes. 

-De que et rius, dona-,? va dir ja 
extremat. 

-D'aixo de la viaja, que no se 
exactament que vol dir, si bo o si roí. 

-Es roí-, va dir ell apresurat, pero 
a tu et vindra be si no m'aclarixes 
pronte de que va la casa. 

- Bé, posa atenció-, va dir ella 
secant-se les llagrimes i assentant-se 
al llit. Es que ha succeit una cosa 
meravellosa, ara veura: 

-Un mati quan feia dos setmanes 
que tu te n'havies anat, asto seria a 
finals de maig, se'n va anar LLuiset a 
fer un cabas d'herba, com tots el dies, 
per als conills. 

-Es va enjuntar al bancal amb 
tres xiquets més: els dos del veí 
Batiste i un altre d'un home que te el 
rodalet ahi prop vora el camí a on hi 
havia aquella pared antiga que deien 
"la casa del moro". 

-Que deien-, va pensar LLuis 
extranyat. 

Pepa va seguir contant, -i juga 
que juaga amb I'aixadeta, a LLuiset, 
de pronte, se li va afonar. El xiquet, 

Segona part 

que sera xiquetet paro que sap molt 
be el que es fa, veent que els altres 
s'interessaven per el que poguera 
haver allí dins, va clavar la ma i, 
palpant palpant, va trobar una cosa 
que van resultar ser quatre 
monedetes d'or. 

- I ,  nomes n'havien quatre?-, va 
dir impacient LLuis. 

-Si, n'hi havien, i bona cosa-, 
pero LLuiset va pensar rapit i els va dir 
als altres, que a110 devien de dir-ho 
tots a sos pares, assegurant, que ell 
venia a casa a dirmeu; mes quan va 
veure que els altres hi havien 
desaparegut en la volta del camí, ell 
va tornar i va deixar I'olla mes neta 
que una patena i posant0 al fons dei 
cabas ho va portar com va poder fins 
a casa. 

Quan va arribar aquí ens va 
amostrar a mi i als seus germanets, la 
monedeta que els seus companys ja 
havien vist, pero, cridant-me després, 
a mi soles, al corral, em va dir tot 
emosionat: 

-Mare, TO eres capaq de guardar 
un secret? 

-Si, clar, vaig dir jo recelant-me 
que passava alguna cosa important. I 
el xiquet, llevant el grapat d'herba que 
quedava al cabas, em va amostrar lo 
increible: Quatrecentes monedes d'or 
que pesaven mija arrova.. 

Com es de suposar, els pares 
dels altres tres mocosos van acodir a 
"la casa del moro" corrent com a 
llebrers i també Pepa posant-li un poc 
de teatre a la cosa. Van escarbar I'olla 
pero alli no hi havia res, i cosa 
curiosa, aquells vein que sempre 
deien tenir tantes coses que fer, tanta 
feina i ast6 i alló, ho van deixar tot i es 
van posar a cavar a "la casa del 
moro", de manera, que la van desfer 
tota i tan remirats van ser en el treball 
que, va desapareixer fins a tal punt, 
que als pocs anys, haguera segut 
dificil precisar a on hi havia estat 
assentada. 

La familia al poc temps de tornar 
LLuis de la mar se'n va anar de I'horta. 
Un bon dia es van veure les portes de 
la casa tancades i ningú va saber cap 
a on havien pegat. Diguen que es van 
establir a I'horta de Valencia en unes 
terres bones d'ort que van comprar; 
possiblement aixi seria pero, de cert, 
res es va saber, el que si es sab, es 
que els pares dels altres xiquets, un 
dia que havia plogut i no podien 
treballar la terra, se'n van anar a 
Alacant a vendre la monedeta i un joier 
es va pagar xixanta "duros" cada una 
d'aquella coseta tan xiqueteta. 

Quan es van pagar i van jirar 
costes cap a I'horta va dir un dels 
hortolans: 

-LLastima no estar plena I'olleta. 
-Qui sap-, va dir Batiste, aquell 

que vivia pared migera de LLuis, -tot 
es que un dia em tire jo la manta al 
muscle i la navalla a la faixa i me'n 
vaja de casa en casa buscant per 
eixes hortes de Valencia. 

La repetida historia de I'olla d'or 
dels moros, que no dels romans, 
fenicis, grecs o cartaginesos, si no 
sempre dels moros. No ha segur la 
basse o el tema principal per a 
escriure aquest conte tan paregut a 
altres, i qui sap si a alguna historia 
vertadera, No és, com dic, el motiu la 
troballa de I'or, és I'actitud del xiquet, 
de eixa criatura tan sensata, tan 
intinimentada desde la més tendra 
infantesa, d'eixe homenet vollgut dels 
agraits pares, adult de sempre i com a 
consecuencia de tot aixó, pobret 
desgraciat; perqué a forqa de tenir 
eixes virtutes desde la naixenqa no va 
coneixer I'auténtica infantesa que 
encara que temporal, és el tesor més 
gran i hermós que es te en la vida. 

I... m m m . m m m m ~ ~ m . m . ~ ~  



A LA RECERCA 

LA PALMERA 
Phoenix dactylífera 

En tiempos de la escasez 

C 

yo tenia una palmera. 
Y cuantas veces c en se 
10 afortunada que era. 

Estos ripios son de una poesia 
mia inacabada; ocupacion inocente 
esta, recreación honesta en la que 
suelo distraerme y relajarme; pero, 

- que a pesar de no estar acabada dice 
algo rigurosamente cierto y muy serio, 
porque, hubo un tiempo, en el que algo 
tan insignificante como es un puñado 
de datiles; sirvio para distraer el 

- hambre y ahuyentar malas ideas. Por 
eso, a esas palmeras que aguantan 
estoicamente el paso de 10s años, a 
veces en el mas arido de 10s 

- emplazamientos, les dedico el primer 
lugar de esta exposicion de arboles de 
la Huerta que, bajo mi modesto punto 
de vista van a aparecer en el boletin 

- de LLOIXA. 

Asi a primera vista, parece la 
palmera datilera un arbol sin 

- importancia; solo la que tiene por ser 
bonita y típica de esta tierra. Pero 
nada mas erróneo, la palmera es de 
múltiples y conocidas utilidades para 

-el  agricultor. Sus lacinias que se 
abren facilmente con la uña, sirven, 
dividas en estrechas tiras, para atar 
las tomateras a 10s caballetes, el copo 

-de las lechugas u otras hortalizas. 
Tambien las utilizan 10s mas mañosos 
para fabricar las escobas de la casa 
de campo, y 10s trozos de las palmas, 

- desde su arranque del tronco hasta 
donde terminan las pinchas, son 
excelentes palos para formar una 
empalizada impenetrable. 

- 

Pero su utilidad no acaba ahi, 
aparte de su aplicacion en las 
industrias de la palma, de todos es 
bien sabido 10 ricos y nutritivos que 
son 10s datiles maduros o en todo caso 
adobados, que 10s puede hacer 
cualquiera y resultan exquisitos. 
Tambien en el caso de que se posea 
una plamera que no reuna las 
condiciones necesarias de maduracion 
ni adobo, siempre son estos frutos un 
excelente pienso para 10s animales 
como cabras y ovejas. 

La palmera da mucho y pide poco, 
se conforma con lo que tiene, con un 
poc0 de humedad ya vive, aunque, 
naturalmente, si se le abona y tiene 
una acequia cerca, asi se pone ella de 
lozana y crece que es un primor. 

A mi, la verdad, las palmeras me 
chiflan, las Veo itan elegantes!, itan 
esbeltas! que me hacen pensar que no 
existe arbol mas hermoso que ellas. 
Siendo asi pueden ustedes imaginar 
como me sentaria oir decir a una 
extranjera de mal gusto, que las 
palmeras eran "unas escobas al 
revés". Aunque este es un caso 
aislado, porque normalmente todo el 
mundo tiene una frase bonita para 
ellas, un piropo, como Don Carlos 
Arniches, que al explicar a unos 
amigos en Madrid como eran las 
mujeres de su Alicante, dijo: 

"Son tan bonitas y tan airosas 
como las palmeras que hay junto al 
mar ..." 

lsidro Buades 
...................I 

\ 

Lnr casas de la huerta I& tienen su pnlrnera cerca, y a veces 
un h e r m o  bmquecillo como éste, en la jima Sarrid en la Albufera 

V CONCURSO 
DE PINTURA A.P. 

Como viene siendo habitual por 
estas fechas, el pasado dia 4 de 
Enero a las 13 horas aproxi- 
madamente, en el Aula de Cultura de 
la C.A.P.A., se llevo a cabo la entrega 
de trofeos del V Concurso de pintura 
que patrocina A.P. en esta villa. 

Al acto asistieron el represen- 
tante local del partido Don Rafael 
Carillo y como invitado de honor Don 
J. A. Montesinos por Alicante al que 
se dejo decir unas palabras, y de 
manera gentil barri6 para casa. 

Tambien presentes el Jurado y la 
secretaria del mismo: 
D. Fernando Soria (no asistió por 
enfermedad) 
D. Juan Jose Pico 
Da MWarmen Garrido. 

Esta Última realizó la intro- 
duccion, rememorando a nombres 
como el del Sr. Baeza o Raquel Ibeas. 
Tambien hubo unas palabras para D. 
Jose lbeas y D. Jose Vila, aquejado 
de una dolencia en la vista y que le 
aparta de la pintura de forma activa. 

Finalmente el Sr. Carrillo fué 
nombrando a 10s galardonados según 
este orden: 

Medallas a la participacidn: 
Carolina Sala 
José Diaz Bueno 
lgnacio Sala Martinez 
Clara Maria Bernabeu 
Graciela Crespo 
Encarnación J uan 
F. Sala Martinez 
Anastasio Martí Muñoz. 
Y una ultima medalla para un 
participante anonimo que no se 
presento. 

Trofeos accesits: 
1 Q - D. José Giner 
2Q - D. José Pardo 
3Q - D. Franciscu Ortiz 

Premios In fan files: 
3Q - Maria del Mar Mo hedano Juarez 
29 - Maria Pilar Fere Carrillo 
1 Q - Javier Fernandez Palmas 

Trofeos de acuarelas: 
3Q - D. Rafael Lopez 
2* - D. Franciscu Mira 
1 - DP Feli Martinez 

(sig ue piigina sig uirntc) 



PAGINES CULTURALS 
(Viene de la pAgina anterior) 

Trofeos a 10s mejores oleos: 
3Q - DB Rafaela Moreno 
2* - DB Maria Socorro lrago 
IQ - D. J. B. Segrelles 

Finalmente se elogio el aumento 
de participantes asi como la calidad 

de lo expuesto, se agradecib la 
presencia al públim y se invito a 
todos 10s interesados para un próximo 
certamen. 

P. Lambea .................... 
PIENSOS I CEREALS 

TOMAS PEREZ 
Instal.lacions per a Ramaderia 

Pollets d'un dia. Llegums 
Carrer Dr. Ivorra, 28 baix 
Telefons 565 36 91 SANTJOAN (Alacant) 

LES NOSTRES RECEPTES 

es nostre I'interés d'acompanyar 
sempre amb el butlletí un mostrari de 
receptes del nostre poble. Bé es 
sabut que dir receptes es cosa compli- 
cada perque sempre podem dir que no 
es fa així o que falta qualsevol 
ingredient. 

Aquest receptari no és copiat de 
cap llibre, sinó tret del poble, de la 
nostra gent. 

Per comenqar vos donem una 
serie de receptes de do lps  ben cone- 
guts a Sant Joan: 

COCA D'AMELTLA 

Ingredients 
112 dotzena d'ous 
300 gr d'ametles moltes 
250 gr de sucre 
1 llima raspada. 

Com fer-la 
Es separen les clares de les gemes i 
es baten a punt de neu. 
S'afegeixen les gemes, el sucre i el 
raspat de llima i tot ha de barrejar-se 
sense que queden grumolls. 
S'afegeix I'ametla i es barretja i es 
posa al motle. El forn ha d'estar calent 
entorn als 200 graus. Ara bé, una 
volta dins el forn no es pot tocar per a 
res el motle fins que la coca ja estiga 
ben cuita. 
Per a que no es creme el cul de la 
coca poseu-li al cul del motle un paper 

d'alumini i després el paper de vidre. 
Aquesta recepta és per a 6 ous. Per a 
12 ous, es el doble de quantitat de 
sucre, llima i ametla. 

COCA SECRETA 

Ingredients 
4 ous 
400 gr de sucre 
1 tassb de llet 
1 tassó d'oli (oliva o gira-sol) 
1 /2 Kg de farina 
1 llima raspada 
4 paperets blancs del Vesubio 
4 paperets blaus del Vesubio 
1 cullereta menudeta de café de 

llevat Royal. 

Com fer-la 
Es separen les clares de les gemes i 
es baten a punt de neu. 
S'afegeix el sucre i les gemes. 
Aquesta massa deu d'estar ben 
treballada. S'afegeix la llima raspada, 
la llet i I'oli i s'amassa ben amassat. 
S'afegeix la farina perb tenit en 
compte que s'ha d'afegir la farina que 
la massa accepte. S'afegeixen els 4 
paperets blancs i els 4 blaus del 
Vesubio i la cullereta de llevat Royal. 
S'amassa i es deixa reposar uns 15 
minuts. 
Una volta dins el forn no es pot tocar 
el motle per a res. 

MANTEGADES 

Ingredients 
112 Kg de mantega de porc 
112 Kg de sucre 
Farina que admet la masa 
De 4 a 6 gemes d'ous. 

Com fer-les' 
Es desfA la mantega i el sucre i 
després s'afegeixen les gemes i la 
farina que admet la massa. També es 
poden afigir dos o tres grapats 
d'ametla molta. Abans de posar-les al 
forn s'han d'untar de clara d'ou i 
s'afegeix a cada mantegada un pessic 
de sucre amb canella. 

SERENAOS O 
MANXEGOS 

Ingredients 
112 Kg de mantega de porc 
1 got de quart de vi blanc de taula 
112 llima escorreguda 
1 pessic de sal. 

Com fer-10s 
S'ha de fer la massa la nit abans, tot 
junt i ben desfet. S'afegeix la farina 
que admet la massa i es treballa molt 
amb el rodillo. Es deixa en un lloc 
fresc (no a la nevera) i al mati següent 
es torna a treballar amb el rodillo i es 
fan els manxegos. 
Després de traure-10s del forn, encara 
calents, s'espolsen amb sucre molt. 

AMETLATS 
(Almendrados) 

Ingredients 
1 Kg d'ametla molta 
11 gemes d'ous 
1 ou sencer 
800 gr de sucre. 

Com fer-10s 
Tot junt s'amassa ben amassat. Una 
volta feta la massa a pessics es van 
fent els ametlats. 

Jose A. Balaguer 



UN TERROMOTO 
HISTORICO 

- 

- Aunque nuestra zona es 
"positiva" sismológicamente hablan- 
do, no puede decirse que las 
incidencias de estos movimientos de 

-la corteza terrestre dejen en nuestros 
alrededores pruebas de su paso. Sin 
embargo he aqui una curiosidad: 

REPASA LA HISTORIA 

El 1 de noviembre de 1755 se 
produjo el Hamada Terremoto de 
Lisboa que según distintas fuentes de 
la epoca dio como resultado la muerte 
de entre 20.000 y 60.000 personas. 
Por carta de la Gobernacion de 
Alicante que obra en el Archivo 

- Histórico Nacional de fecha 19 de 
noviembre 1755 se dice en síntesis: 

<<Se sintió en esta ciudad el temblor de 
tierra casi imperceptible a reserva de 
San Juan y Monforte. La iglesia del 
lugar de San Juan se estremeció con 
algún sentimiento y cayeron pedazos 
de yeso de las bóvedas~,. 

Extraido de: Fernando Rodriguez de la 
Torre, Catalogo Sísmico de la actual 
provincia de Alicante hasta finales del 
Siglo XVIII. 
Rev. Inst. Est. Alic., Mayo-Agosto 
1980. Gentileza de Emilb Ivorra Sala. 

Agustin Pantoja 

AQUELLAS MONEDAS 

En números anteriores habiamos 
llamado la atencion sobre una serie de 
monedas halladas hace unos años y 

- de las que nadie, al parecer, sabia 
nada. Ni de que monedas se trataba ni 
cual era su paradero actual. 

Hoy, gracias a la gentileza de un 
socio podermos decir que nos encon- 
tramos sobre su pista. 

Pasamos a transcribir la informa- 
cion que sobre este asunto publico el 

A falta & 10s auténticos, ah i  van unos similares 

8 Reales acuñados en Potosi 

Diario Información de Alicante por 
medio de su corresponsal en aquet 
momento, M. Sanchez Buades. 

<dAl derribar un viejo pilar en unas 
obras que se están realizando en la 
casa nQ 6 de la calle Colon de esta 
villa, propiedad de Don Vicente Ferrer 
~ s c r i k ,  h a  aparecido una vasija de 
barro conteniendo una interesante 
coleccion de monedas antiguas, de 
oro y plata, con peso superior a 10s 
tres kilos, algunas de gran valor 
numismatico. 

Son quince monedas de oro y 
ochenta y seis de plata, de distintos 
valores, abundando 10s doblones de 
gran tamaño. La mayoria llevan la 
efigie de Carlos III y Carlos IV, José 
Bonaparte y Fernando VI1 y las fechas 
de emision comprenden 10s años 1708 
y 1814. También hay algunas de 
Felipe V. Tres están grabadas en 
Barcelona, durante la invasión fran- 
cesa (1809-1 813) y otras can la efigie 
de Fernando VI1 reselladas. Hay tres 
igualmente con el busto del mismo rey 
de la epoca constitucional (años 1820- 
1 822). 

Tan importante hallazgo ha sido 
depositado en el Ayuntamiento de 
esta villa, después de hacer su 
inventario y se ha dado conocimiento 
a las autoridades competentes. De 
momento no es posible calcular el 
valor material del hallazgo, aunque 
puede asegurarse que es de 
importancia. 

EI revuelo entre el vecindario es 
extraordinario, dándose versiones 
para todos 10s gustos, y tambien la 
emocion de 10s dueños de la casita, 
personas sencillas, en las que se da 
la circunstancia de que hace tan solo 
unos tres meses que pasaron a ser 
propietarios de la misma de la que 
durante veintitres años habitaron 
como inquilinos.. 

Hasta aqui la reseña de nuestro 
querido "Manolo Pollo". Ya podemos 
decir pues de que se trataba, ahora 
seguiremos indagando a cerca de su 
paradero, que en buena lógica debe 
ser el Gabinete Numismático del 
Museo Arqueológico Provincial. De 
ser asil les prometemos una fiel 
reproducción de 10s ejemplares mejor 
conservados. 

Agustin Pantoja 



NES CULTURALS 
P 

LLOIXA JOVE . 

Esta noche he soñado;' 
-que tu eras cosa mia, 

pero al despertar me puse a pensar: 
Me gustaria ser el viento, 
para ir junto a ti, 

,tocarte suavemente cada dia, 
aunque esto parezca una tonteria. 

Natalia Canto S. - 7-0 C. N. Rajoletes 
......n........... .I 

LA VENTANA 

Oscura la ventana era, 
tan oscura como mi pantalon 
pero la luna se reflejaba en ella 
como si fuera un gran sol. 

Daniel Catalán Hernández 
7P C. N. Rajoletes 

Y' FARMACIA 
ANALISIS (:I.INICOS \ 

!A - Remed ios  M.a Gerda Martí 

Montesinos 
nQ 11 b a j o  

T e l . :  565 59 26 

SAN JUAN - Alicante 

CLINICA SAN JUAN 

Tomas Capelo, 3 

Analisis Clinicos 
Medicina General 
Traumatologia 
Podologo (callista) 
A.T.S. (Practicante) 
Consulta a domicilio 

Tel.: 565 66 48 SA IU JUAN 

LA CORAZONADA 

La corazonada es una flor rnuy 
bonita, sus petalos, bueno a 10s que 
se les puede llamar petalos, porque en 
realidad no tiene pétalos, son dos 
corazcnes opuestos, son rojos y con 
pequeñisimas zonas azules y ama- 
rillas. en el hueco que dejan hay una 
especie de polen que no es polen, es 
verde y por dentro forman flechitas. El 
rabito es azul y con pinchitos ama- 
rillos, que cuando te pinchas caes en 
un dulce y profundo sueño de 
veinticuat ro horas. ¡Lleva cuidado!, 
tiene unas pequeñas hojitas en forma 
de corazon, son verde claro. 

Las corazonadas se encuentran 
por la noche, rellenas de rocio para 
que las hadas y 10s gnomos dejen su 
poder sobre ellas y reluzca al sol del 
dia. Se suelen encontrar en el país de 
'FANTASIA' pero eso es otra historia 
que contaremos algún dia. 

El poder que cae sobre ella puede 
ser de muchas clases, sirve para: 

- Enamorar a un chico: no tienes mas 
que coger la flor y escribir el nombre 
del enarnorado en la hoja y llevarla 
contigo cuando este se acerque. 

- Dormir 24 h.: (Pinchandote como 
hemos dicho anteriormente). 

- Te aleja de enemigos, solo tienes 
que quitarle un trozo de petalo y 
ponerselo al enemigo en cualquier 
parte del cuerpo, enseguida te dejara 
en paz, pero solo lo podras utilizar una 
vez, despues tendrás que romper otro 
trocito. 

Su mision principal es la alegria, 
esté donde esté, y la tenga quien la 
tenga, siempre tendra mucha alegria, 
bien en un jardin, en una persona o en 
una cosa. 

Raquel Moreno Soler 
79 C. N. Rajoletes 



DEPORTS 

I VOLTA CICLISTA 
A 

LA COSTA BLANCA 

Los dias 26 al 29 de Marzo, se va 
a celebrar por primera vez en nuestra 
provincia, una vuelta ciclista por 
etapas. Esta primera edicion constara 
de 4 etapas, siendo el itinerari0 
establecido el siguiente: 

1 "tapa: JUEVES 26 
SALINAS - SALINAS 

1'300 Km. 

2Qtapa: VIERNES 27 
PINOSO - PINOSO 

152 Km. 

3"tapa: SABADO 28 
JAVEA- JAVEA 

131 Km. 

4Q etapa: DOMINGO 29 
SAN JUAN - SAN JUAN 

130 km. 

fi COMIENZO V U E L '  

E P A S 0  DE CARRERA 
Como podemos apreciar en 10s 

recorridos, Sant Joan será una vez 
mas el escenari0 del "plato fuerte" de 
la vuelta, acogiendo a 10s corredores 
en su última etapa, la cual decidira 
Iógicamente la clasiiicación final. 

A COMIENXO DE ETAPA 

F I N A L  VUELTA 

Otro aliciente para 10s San- Vuelta a la Vega Baja, ambos mili- 
juaneros, sera el poder animar y tantes en la actualidad en el equipo de 
contemplar directamente el buen Azulejos Cabrera de Castellon. 
hacer de dos corredores locales: 
Francisco Javier Hernandez y Jose En definitiva un buen espectaculo 
Aracil Brotons, este ultimo recien- para nuestro pueblo, que una vez mas 
temente campeon deia Montaña, en la Ilenará las calles para dar la bien- 

venida a la "s,erpiente multicolor" 
dando as¡ el realce necesario a esta 
prueba. 

German Rubio ............. ......I ~ Telefono 
de Utilidad Publica 

HIDROELECTRICA 

BOMBEROS 

GUARDIA CIVIL 

AYUNTAMIENTO 

POLIDEPORTIVO 

: CONSULTORI0 S.S. 

SEG. SOCIAL (Alicante) 

CORREOS 

TAXIS (Jaime I) 

POLICIA MUNICIPAL 

JUZGADO DE PAZ 

DEPORTS - AMICS 
Dr. Gadea, 6 -Tel. 565 07 16 SAN JUAN (Alicante) 

ART I ACH 



DEPORTS 

FINALIZO EL 1TROFEO 
DE CROSS ESCOLAR 

PRIMAVERA 87 

Con un gran éxito de participación 
escolar, organizado por el Club 

FDeporti~o Costa-Blanca y patrocinado 
por el Ayuntamiento de San Juan en 
colaboración con la Concejalía de 
Cultura y Deportes, ha finalizado la 

" primera liga de Cross. 

La Liga ha estado abierta a todos 
los centros escolares de la localidad y 

-ha constado de cuatro jornadas y una 
final que se han disputado a lo largo 
de todos los sábados del mes de 
febrero en los diferentes centros 

-públicos de San Juan en todas las 
categorías. 

Si al principio la organización tuvo 
algunos fallos, sobre todo en la 
improvisación de los circuitos, en las 
tres últimas jornadas celebradas en 
un circuito de cross situado en el 
colegio Rajoletes, los propios 
organizadores (desinteresados atle- 
tas del Club Costa Blanca) han estado 
a una gran altura. 

Cubiertos perfectamente por un 
equipo de la Cruz Roja, que ha tenido 
que intervenir en determinadas 
ocasiones a consecuencia de des- 
mayos y desfallecimientos y por la 
Polícia Municipal de San Juan, ha sido 
una experiencia digna de repetirse en 
sucesivas occasiones. 

Los actos programados dentro del 
Calendario Primavera 87, se con- 
tinuarán con competiciones de Balo- 
ncesto, voleibol, atletismo, poesia, 
dibujo y comics, de los que 
puntualmente se informará al finalizar 
cada uno de ellos. 

RESULTADOS 
FINALES DE LA LIGA 
DE CROSS ESCOLAR 

BENJAMIN FEMINAS 
1 - Fátima Garcia - Rajoletes 
2Q - Mireya Garcia- Rajoletes 
3Q - Noelia Oporto - Rajoletes 

CLUB GIMNASIO 

ACTIVIDADES: 

- KARATE 

- CULTURISMO 

-GIMNASIA DE NINOS 
-BALLET 

-GIMNASIA RlTMlCA 

-GIMNASIA MANTENIMIENTO MUJERES 

-GIMNASIA MANTENIMIENTO HOMBRES 

Abierto de lunes a viernes de 9 . 0 0  h. a 1 3 . 0 0  h. y de 1 7 . 0 0  h. a 
2 3 . 0 0  h. 

Y los sábados de 9 . 0 0  h. a 1 3 . 0 0  h. 

INFORMACION Y MATRICULA: 

C.G. «PEPE BROTONS)) - C i .  Villajoyosa, n.' 3 

MUCHAMIEL 

4Q - Véronica Garcia - Lo Romero 
SQ - Patricia Moya - Rajoletes 
6Q - Ana Belén Ruiz -Parque Ansaldo 
Por equipos: Las C.P. RAJOLETES de 
San Juan. 

BENJAMIN MASCULINO 
1 - Antonio Solana Tobajas - Lo 
Romero 
2Q - Iván Forner Moya - Rajoletes 
3Q - Johnatan Moran - Lo Romero 
4Q -Juan Tortosa - Rajoletes 
5Q - Ramón Sabaniego - Rajoletes 
6Q - Juan Manuel Rodriguez - Lo 
Romero 
Por equipos: los C.P. RAJOLETES de 
San Juan. 

ALEVIN FEMINAS 
1Q - Yolanda Betteta - Lo Romero 
2Q - Mabel Toledo - Rajoletes 
3Q - Olga Burgos - Parque Ansaldo 
4Q - María Garcia Rodriguez - 
Rajoletes 
SQ - Joaquina Mut Vives - Rajoletes 
6Q - Ruth Lloret Ribera - Lo Romero 
Por equipos: las C. P. RAJOLETES de 
San Juan. 

AL EVlN MASCULINO 
1 Q - Luis Campos - Parque Ansaldo 
29 - Ricardo Garcia Tebar - Lo Romero 
3Q - Juan Rodriguez - Rajoletes 
4Q - Juan Cortes Fuentes - Parque 
Ansaldo 
5Q -José Ant. Martmez - Parque 
Ansaldo 
6Q - Manuel Correas - Parque Ansaldo 
Por equipos: los C.P. PARQUE 
ANSALDO de San Juan. 

INFANTIL FEMINAS 
1 - Susana Barón del Campo 
Rajoletes 
2Q - lrene Brotons Martinez - Rajoletes 
3Q - Vicentina Costa Cartagena - Lo 
Romero 
4Q - María Dolores Lopez - Rajoletes 
5Q - Mari Angeles Ruiz - Parque 
Ansaldo 
6Q - Pilar Forner Picon - Lo Romero 
Por equipos: las C.P. RAJOLETES de 
San Juan. 

INFANTIL MASCULINO 
1 - Tristan Valenzuela - Rajoletes 
2Q -J. Vicente Bakio - Rajoletes 
39 - José Padilla Perez - Cristo de la 
Paz 
4Q - José Tomás Garcia Tebar - Lo 
Romero 
5Q - Francisco Ramos Izquierdo 
Rajoletes 
69 - David Sibaja Tellez - Rajoletes 
Por equipos:'los C.P. RAJOLETES de 
San Juan. 

CADETE MASCULINO 
1 Q  -José Rafael Caturla - Lo Romero 
2Q -José Antonio Nicolás -Rajoletes 



LLOlXA DESTRELLATAT 

ENTREVISTA CON EL SENOR SOLFA, 
PRESIDENTE DEL BALLET 

CLASICO SAN JUANERO 

C 

i Preparado Señor Solfa? 
Si 

,-. i Con que mateial cuentan? 
En principio con dos discos de 
Tchaekowsky: el Cascanueces y la 
Bella Durmiente, la barra de un bar 

- para ejercicios y rnuchas ganas. 

i Son rnuchos socios ? 
No, pero basandonos el el gran amor 

-- que siempre han tenido 10s 
Sanjuaneros por el Ballet Clasico por 
lo rnenos llegaremos a 10s cinm 

- socios. 

i Cúal es su presupuesto ? 
Es algo problematico, al tener ya un 

- deficit nada mas empezar. Un disco 
era mio pero el otro tuvimos que 
amprarlo. 

. - Hablernos del cuerpo arfistico.. . 
Si, tenemos un bailarin ruso, que sin 
embargo ..., no se ... no se, le notamos 
un cierto acento alcoyano. y ademas 

- una bailarina de aqui del pueblo, muy 
mona y con excelentes cualidades, 
sobre todo para la conversacion 

jsabe? Bueno, ademas tenemos 
cinco mas que hacen de comparsa, 
10s hicimos venir de Muchamiei. 
'Entimde? 

i Tienen preparada alguna actuacion? 
Estamos en ello, si bien me han 
informado que no podré poner 10s 
precios a mil duros como pensaba. Es 
una Iastima, pero si, comenzaremos 
con "La Bella Durrniente" algo 
sencillito. 

Sobre todo, si la gente se duerme.. . . 
Eso, de eso se trata, que si no, 
vienen 10s tomates. 

Y ya se sabe que con tanto almacen 
cerca.. . 
Es verdad, un verdadero peligro. 

Y asi fue la charla que conti- 
nuamos informalrnente mientras nos 
haciamos la copa nQ 27. 

A. Pitaluga 

irJN SAN JUANERO 
GANA EL PREMIO 

NOBEL DE LA PAZ! 
Estocolmo. De nuestro corresponsal. 

Si, lectores de Lloixa, ni mas ni 
rnenos que un convecino, un miembro 
de nuestra comunidad ha sido 
premiado con este preciado galardón. 
El citado individuo, del que ya 
daremos nombre, ha pariido ipso facto 
hacia Suecia donde en ceremonia 
oficia,l el rey Carlos X le hará entrega 
de su bien merecido premio. 

Consultada su abuela materna ante tal 
evento nos ha confirmado la noticia, 
que al parecer se debe a una serie de 
circunstancias personales. En primer 
lugar madre y esposa del premiado 
atienden al nombre de Paz, la hija , 
naturalmente Pacita. Estudio en el 
C.N. Cristo de la Paz, es socio de la 
Sociedad musical "La Paz", asimismo 
hizo hace pom las paces con su 
cuñado y por supuesio, el ser 
ferviente devoto del Santisimo Cristo 
de la Paz y su origen sanjuanero, no 
olvidemos el lema de nuestro pueblo 
"Paz y sosiego", han sido raones de 
peso para que el jurado visiblemente 
emocionado no dudara en concederle 
el premio. 

Nuestra mas sincera felicitación en 
estas fechas de paz y amor. 
. m . . . . . . . . . . . . m . . . . I  

LAMRCA 

LLOlXA 23 



tio Mi&, la tia Maria i el tio Cal~a. El peix el 
van posar després on esta ara I'ajun- 
tament, les dones tocaven el peix i 
Santiago ens pegava damunt les mans "No 
toqueu el peix" ens deia-. 

El petit Sant Joan de principis de 
segle tant diferent a aquest nostre, els 
poquets carrers.. . , carrer Major, carrer 
Gitanos, el carrer la Mar sense cases a un 
costat, per on passava la shquia que 
portava les dules per a regar la terra d'un 
poble encara agrícola. 'Avui ja no viu ningú 
al camp". 

Els xics amb bandurries i guitarres feien 
serenates, el dia del sant de les xiques i 
entraven a les cases. 

Ens conta l'esquellotada (cencerrada) 
que li feren a una parella de viduos que es 
casaren acl, al carrer Sant Antoni. Estava 
tot el poble al carrer Sant Antoni, tota la nit 
de "juerga", i els cantaven: 

Ja fagotetes, ja fa gotetes 
i la barqueta ja esta en el moll 
I Pepiqueta i Pepiquet 
se tiraran de cap al Ilitet. 

Filomena seu a la cadira, ens pregunta que 
volen. "Jo no em recorde de moltes coses'. 
Al llarg de I'entrevista li venen moltes 
coses al cap, poquet a poquet, ajduda per 
la seua filla Maria. 

ELS PARES 
Els pares de Filomena son un exemple 

de les ocupacions dels nostres avant- 
passats. La seua avia vivia a la finca 
O'Gormau, son pare treballava allí. 
Recorda que una vegada va perdre als 
senyorets. -Mori pare portava a Don Juan 
Maisonnave a sa casa en un cotxe de 
cavalls, anava mon pere parlant-li al 
senyoret i aquell no li co.itestava, -xe que 
rar* deia mon pare -!-)o em contesten-, 
anant, anant els va perdre pel camí, es va 
desenganxar el carret on anaven els 
senyorets. -Mira quins cojons te a@, si no 
porte als amos* va dir son pare a I'adonar- 
se. 

El dia que batien, feien una paella i 
Don Juan volia menjar com els treballadors 
de la paella i amb cullera de fusta. 

Sa mare era fabricanta o cigarrera, 
que de les dues maneres s'anomenaven al 
poble les dones que treballaven a la fabrica 
de Tabacs, "les cigarreras anaven a peu a 
la fabrica, ma mare i totes, amb els xiquets 
de bolquers al braq per a que els 
aguantaren a Alacant'. 

UN LLENGOL BLANC 
 els diumenges veniem de Fabraquer 

a veure el cine. Posaven un Ilenqol a la 
porto de ca Pascual Sevila i feien cine mut 
debades, nosaltres seiem al mig del 
carrer". 

Així, igual que abans miraven els 
fotogrames sense sonit a un Ilen~ol, les 
paraules de Filomena van omplint la cambra 
de sa casa de imatgens, de sonits que 
recreen passades imatgens. 

Dijous i diumenges era el mercat a la 
p l a ~ a  Maisonnave "posaven les paradetes 
de la tia Maria la de la tenda, el tio Vicent el 
Palamoner; de carnissers en venien tres, el 

ELS XIQUETS 
Els xiquets anaven a escola com ara, 

n'hi havien tres escoles, 'una al carrer 
Sant Antoni, on anava jo, un altra a la 
plaqa, on anava el meu germh i un altra al 
carrer Gitanos, també estava el convent a 
Benimagrell'. Quan la seua filla amva a 
escola ja s'estilaven els grofesors 
particulars i ella li pagava deu pessetes al 
mes a la filla de Manolo Sala. 

Eren els xiquets que anaven a jugar a 
I'hort de don Gaspar, sense adonar-se que 
quelcom dia aixo que vivien, aquella terra 
que trepitjaven es convertiria en el centre 
del poble i els seus records serien part de 
la nostra historia. 'Jo he conegut tranvia 
de cavalls, tren elbctric, cotxe de cavalls 
per portar les cigarreres a la fabrica, el 
tranvia passava pel mig de les oliveres on 
avui est i  la Rambla". 

DIVERTIMENS I FESTA 
Abans es divertien més que ara, el 

personal estava més unit. 
"Els diumenges anaven a passejar a 

Palmeretes, pegaven la volta per les 
portalaetes, tots, fadrins i fadrines amb la 
clavellina posada i ells a llevar-li-les, allí es 
feien novios, es pintaven ... s'apanyaven". 
El riure d'aquesta dona es clar com si 
estiguera vivint-ho ara mateix. 

Penjaven rnonyicots als balcons. 
Quan venia la Vella, al entrar la quaresma, 
em penjaven uno amb dos canyes a 
['entrada del poble'. Als carnavals es 
disfressava tot el mon, una vegada sa filla 
buscant-la, i ella estava amb altra gent 
recorrent el poble disfressada de 'niñera". 

A I'estiu feien verbena tots els 
diumenges a la p lap,  la musica tocava 
dalt del templete i venia el gelat. 

El dia del Crist posaven tauletes per 
tota la p l a ~ a  i anavena a refrescar o 
prendre cafb. 

El dia de Sant Jaume seien a la porto 
del carrer i veien passar carros, "una reata 
de carros, tota la nit passant, de 
Mutxamel, de Xixona, fins d'Alcoin. Era bon 
dia o bona nit per a pledejar amb el 
mutxameleros. Sempre barallan-se 
mutxameleros i santjoaners. 'No es podien 
veure, si venia un mutxameler a Sant Joan 
a pedra seca el feien anar, i si anava un 
santjoaner alli, igual'. 

LA MORT 
Quan es moria algú tota la gent anava a 

la vetla "EI teu avi Pepe era un dimoni, quan 
es va morir la mare de Rafaela, en lloc d'un 
vetlatori pareixia una festa". Als morts es 
portaven al muscle, a Manpneta 
descansaven i donaven el 'pessame", les 
dones no anaven a ['enterrament. Sa mare 
no volia que la portaren en cotxe al 
cementiri, ella a muscle: 'A mi no em porteu 
en cotxe que em pega un aixo i em tira pel 
camí'. 

LA GUERRA 
De repent la guerra que trenc2 una 

monotonia i ja res va ser com abans. Ahí 
enfront, en ca Pili?, van agafar a la germana 
de Primo de Rivera". Amagada darrere la 
porta veia pasar gent lligada de mans i tornar- 
la mig morto de tanta llenya. Una vegada 
acabada la guerra van vindre de l'ajuntament 
i van tindre que donar tot el que tenien. "Van 
donar lo bo i lo de Negrin, ens van deixar 
sense diners, passant fam"'. 

ORGULL DE POBLE 
Per acabar, hem deixat una frase que 

es deia al poble, quan va vindre a principis 
de segle, el rei Alfonso XIII, el rei després de 
eixir de I'esglesia va dir que havia vist molts 
pobles, pero com la capella del Crist no n'hi 
havia vist cap. 

AGRAIMENT 
"De tot aixo me'n recordem ens diu, 

alhora que li agrai'm la seua amabilitat, la 
seua historia i el seu record. 

Josep Rafael i Xavier Sala i Ivorra 

Nota: Filomena Blanes va morir el 
passat mes de febrer als noranta dos 
anys. El carrer Sant Antoni es queda 
sense la dona que tant de temps /'ha 
trepitjat. Des d'aqui volem i esperem 
que les seues paraules siguen el mes 
bell dels homenatges a la seua 
m emoria. 
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